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دریچه خبر

 مبلغ وام ازدواج ۱۴۰۱ فعلا 
مشخص نیست

ایســنا: مدیــرکل دفتــر برنامه ریزی و توســعه  �
اجتماعی جوانان وزارت ورزش و جوانان، با اشــاره 
به تلاش معاونت امور جوانان برای تســهیل شرایط 
بازپرداخــت وام ازدواج، گفت: در تلاش هســتیم تا 
مدت تنفــس (مدت زمان بین اعطای تســهیلات تا 
سررســید اولین قسط) وام ازدواج جوانان را افزایش 
دهیم تا زوجین توانایی بازپرداخت این وام را داشته 
باشــند. مهدی متقی فر، درباره افزایش مدت تنفس 
(مدت زمان بین اعطای تســهیلات تا سررسید اولین 
قســط) وام ازدواج جوانــان، اظهــار کــرد: این امر 
در پیش نویــس قانــون تســهیل ازدواج جوانان که 
هم اکنــون در مرکــز پژوهش هــای مجلس در حال 
بررســی اســت لحاظ شــده و در صــورت تصویب 
مجلس محقق می شــود. وی با بیان اینکه رقم وام 
ازدواج در ســال ۱۴۰۱ هنوز مشــخص نیست و باید 
منتظر تصویب لایحه بودجه ۱۴۰۱ در مجلس ماند، 
خاطرنشــان کرد: دولت از مجلس درخواست کرده 
تا مطابق با آیین نامه طراحی شــده از سوی سازمان 
برنامه و بودجه اختیار انجام تغییراتی در بازپرداخت 
و مبلغ وام ازدواج را داشــته باشــد اما مبلغ نهایی 
وام ازدواج ۱۴۰۱ هنــوز مشــخص نیســت.   متقی فر 
همچنین با بیان اینکه در حال حاضر سن ازدواج بالا 
رفته اســت، درباره لزوم تدوین دســتورالعمل هایی 
برای پرداخــت وام ازدواج در جهت افزایش رغبت 
جوانان به ازدواج، افزود: افزایش سن ازدواج، مسئله 
کنونی ماســت. به طور کلی اعتقاد ما این اســت که 
کودک همسری فرهنگی شــایع و دارای مشمولیت 
در کشور نیست و استثنائا در برخی استان های کشور 
وجود دارد که آن هم با فرهنگ ســازی درست قابل 
حل اســت. در واقع در حال حاضر مسئله ما بالارفتن 
سن ازدواج و نه کودک همسری است. ما قائل به این 
هستیم که اکنون ســن ازدواج بالا رفته و باید کمک 
کنیم این ســن کاهش پیدا کند. حتما آیین نامه هایی 
نیز در این راســتا وجود دارد و تســهیلات بر اساس 
ایــن آیین نامه ها پرداخت می شــود. مدیــرکل دفتر 
برنامه ریزی و توسعه اجتماعی جوانان وزارت ورزش 
و جوانــان همچنین در بخش پایانی ســخنان خود 
درباره تبعات ســایت های همســریابی غیرقانونی و 
مراجعه متأهلان به آنهــا، تصریح کرد: قطعا اگر ما 
در زمینه همسریابی برای جوانان طرح داشته باشیم، 
می توانیم به پیداکردن مورد مناســب ازدواج کمک 
کنیم. متأســفانه چون این فضا مدیریت شده  نیست، 
طبیعتا آنچه مورد توقع است، اتفاق نمی افتد. از این 
رو باید  مدل و چارچوبی برای آن وجود داشته باشد 
تا بر اساس نیاز جامعه معرفی ها انجام شده و دچار 

آسیب ها و انحرافات این چنینی نشود.

 «گل و حشیش» الگوی مصرف 
مواد در کودکان و نوجوانان

ایلنا: «رضا تویســرکان  منش» مدیــر کل درمان و  �
حمایت های اجتماعی ســتاد مبارزه بــا مواد مخدر 
 درباره روش های ترک اعتیــاد در کودکان گفت: برای 
تــرک اعتیاد در کودکان و نوجوانان که عمدتا در ایران 
روی موادی مانند حشیش و گل می چرخد، اقدامات 
مبتنی بر خانواده درمانی، شناخت درمانی، رفتار درمانی 
و مســائل پیچیده تری است. تویســرکان منش درباره 
درمان اعتیاد در کودکان و نوجوانان کارتن خواب گفت: 
دربــاره کودکان و نوجوانان مبتــلا به اختلال مصرف 
مواد بــرای اینکه کار اصولی و درســتی انجام دهیم 
که براســاس علم باشد، چند جلســه با حضور افراد 
ذی ربط و نهادهای مختلف مانند سازمان بهزیستی و 
وزارت بهداشت و پلیس در این زمینه را برگزار کردیم، 
به این نتیجه رســیدیم که شیوه نامه ای تدوین و ابلاغ 
شــود که البته درحال حاضر نیز این شیوه نامه د رحال 
اجراســت که درمــان اعتیاد در کــودکان و نوجوانان 
متفاوت از درمان اعتیاد در بزرگســالان است؛ بنابراین 
برنامــه ای برای جمع آوری کــودکان و نگهداری آنها 
در مراکز خــاص مانند آنچه برای بزرگســالان وجود 
دارد نداریم اما باید ساماندهی شوند. مدیر کل درمان 
و حمایت های اجتماعی ســتاد مبارزه با مواد مخدر 
تصریــح کرد: البتــه درحال حاضر نیز خدمــات ارائه 
می شود  اما نه در حد گسترده و تخصصی یکی از این 
پنج مرکز برای کودکان بی خانمان و بدسرپرست کار 
می کند. درمان اولیه ای که این کودکان ممکن است 
نیاز داشته باشــند، بستری در بیمارستان برای کنترل 
علائــم محرومیت از مصرف اســت بعــد از آن نیاز 
به بســتری این کودکان در بیمارستان نیست و برای 
ادامه درمان کودکان طرحی را با ســازمان بهزیستی 
به صــورت پایلوت در اســتان سیستان و بلوچســتان 
اجــرا کردیم که خوشــبختانه نتایج خوبی داشــت 
و قرار اســت در کشور گســترش پیدا کند. او افزود:  
بهزیستی مکانیسمی دارد برای کودکان بدسرپرست 
و بی سرپرست به نام مراکز شــبه خانواده و قرار شد 
ما این کودکان را به برخی از این مراکز شــبه خانواده 
تحویل دهیم و ادامه درمــان که عموما درمان های 
ســرپایی و روان شناسانه اســت، در این مراکز انجام 
شــود و به نوعی رها نشــوند. همه نکات دیده شده 
و جلسات چالشی بین رشــته ای برگزار شده است، با 
احتیاط و جداسازی البته منظور اردوگاه نیست، زیرا با 
نظر متخصص و مبتنی بر خانواده درمانی این کودکان 
را درمــان می کنیم. تویســرکان منش بــا بیان اینکه 
خوشــبختانه تعداد این کودکان زیاد نیست، تصریح 
کرد: برای تــرک اعتیاد در کــودکان و نوجوانان باید 
اختصاصی برای این کودکان برنامه ریزی شود؛ چراکه 

دنیای این کودکان در سنین مختلف متفاوت است.

 شناسایی ۸ مورد مبتلا به امیکرون
شــرق: کمال حیدری، معاون بهداشــت وزارت  �

بهداشت در یک گفت وگوی تلویزیونی گفت: خانواده 
فرد اولی که به عنوان مبتلای به امیکرون شناســایی 
شده بود هم درگیر شده اند که شمار این افراد به چهار 
مورد رسید. از طرفی مجددا سه نفر از تهران را به ما 
گزارش دادند و یک مورد هم از مشهد گزارش شد که 
جمعا هشــت مورد ابتلا به امیکرون می شود. او در 
ادامــه گفت: همان طور که می بینید در عرض دو روز 
عدد مبتلایان افزایش پیدا کرده است. ما انتظار چنین 
چیزی را داشتیم، زیرا این نوع واریانت به شدت سرایت 
بالایی دارد و در کشورهای دیگر هم به همین صورت 
شیوع پیدا کرده اســت. پیش بینی ای هم که سازمان 
جهانی بهداشــت کرده این اســت که تا دو ماه دیگر 
این ســویه کاملا عالم گیر خواهد شــد و ما هم چنین 
پیش بینی ای را انتظار داریم. حیدری گفت: همکاران 
ما آمادگی دارند. مردم هم باید این آمادگی را داشته 
باشــند که با مراقبت از خودشــان نگذارند که درگیر 
این بیماری شــوند. جالب این است که این تعداد کم 
به صورت خانوادگی درگیر شــده اند. البته خداراشکر 
وضعشــان وخامت نداشته و خوب است. او در انتها 
گفــت: نفر اول شناسایی شــده به عنــوان مبتلای به 
امیکرون اقدام به ســفر کرده بود  امــا از موارد دیگر 
اطلاعات کامل نداریم؛ زیرا در حدود یک ساعت پیش 
این اطلاعات به دست ما رسیده است و همکاران ما 
در حال بررسی هســتند که آیا نوع ابتلایشان محلی 

بوده است یا سفر رفته اند.

بارش برف و باران در تهران
شرق:  اداره کل هواشناسی استان تهران از بارش  �

برف و باران و کاهش دما تا هشت درجه سانتی گراد 
از امشــب خبــر داد. براســاس بررســی داده هــا و 
نقشه های پیش یابی هواشناسی برای استان تهران تا 
ظهر امروز (دوم دی) آســمان صاف تا قسمتی ابری 
گاهــی همراه بــا وزش باد و طی امشــب و فردا در 
نواحی پرتردد گاهی غبار محلی پیش بینی می شود. از 
بعدازظهر امروز (دوم دی) با نفوذ زبانه سامانه سرد 
بارشــی، به تدریج افزایش ابر در استان و از فرداشب 
تا شــنبه (چهارم دی) در بعضی ساعات بارش برف، 
گاهی مه و کولاک برف در نواحی شــمالی به ویژه در 
ارتفاعات و دامنه ها همراه با کاهش محسوس چهار 
تا هشت درجه ای دما مورد انتظار است. در این مدت 
گاهی مه رقیق و بارش پراکنده برف و باران در ســایر 
نقاط به ویژه در نیمه شمالی و غربی استان پیش بینی 
می شود. از ظهر جمعه (ســوم دی) تا بامداد شنبه 
(چهــارم دی) در بعضی ســاعات وزش باد نســبتا 
شــدید و در نواحی جنوبی و غربــی گاهی وزش باد 
شــدید مورد انتظار اســت. برای روز یکشنبه (پنجم 
دی) آسمانی صاف تا قســمتی ابری گاهی همراه با 
وزش باد و از عصر یکشــنبه (پنجــم دی) در نواحی 
پرتردد گاهی غبار محلی پیش بینی می شود. آسمان 
تهران نیز مه ابری همراه با غبار محلی و گاهی ابری 
با بیشــترین و کمترین دمای ۱۱ و دو درجه سانتی گراد 

پیش بینی می شود.  

جزئیات تقسیط و بخشودگی جرایم 
رانندگی تا پایان دی ماه

 شــرق: رئیس پلیس ترافیک شهری پلیس راهور  �
جزئیات تقسیط و بخشودگی جرایم تا پایان دی ماه را 
اعلام کرد. سرهنگ محمد باقر سلیمی درباره تقسیط 
و بخشــودگی جرایم رانندگی تا پایان دی ماه، اظهار 
کــرد: برابر مصوبــه هیئت دولــت و مجوز مجلس 
شورای اسلامی، ســوابق دوبرابر شده جرایم رانندگی 
مرتبط تا پایان ســال ۱۳۹۹، مشمول بخشودگی واقع 
شــد و هم وطنان عزیــز که دارای ســوابق تخلفاتی 
بودند، فرصت دارند همان اصل جریمه یا اصطلاحا 
مأخذ یک برابری مربوط به تخلفات سال ۹۹ و ماقبل 
آن را پرداخــت کنند. رئیس پلیس ترافیک شــهری 
پلیــس راهور بــا تأکید بــر اینکه ایــن فرصت قابل 
تمدید نیست، گفت: بخشــودگی شامل تمام جرایم 
از جمله جرایمی اســت که مانند جرایم تســلیمی و 
جرایم ثبت شده با سامانه های نظارتی و دوربین های 
ثبت تخلفات مشــمول دو برابری بودند و برابر قانون 
در صــورت پرداخت نکردن در مــدت ۶۰ روز، مأخذ 
دو برابری شــامل آنها شده اســت. رانندگان، تخلف 
رانندگی را اصطلاحا جزء سبد خانوار یا هزینه جاری و 
روزانه نبینند و ارتکاب تخلف نداشته باشند. این مقام 
انتظامی در پاسخ به این سؤال که آیا برای بخشودگی 
جرایم رانندگی ســقف و محدودیتــی در نظر گرفته 
شده است، عنوان کرد: خیر، هیچ سقفی در این زمینه 
وجود ندارد و تمام مالکان و دارندگان وســایل  نقلیه 
با هر ســابقه تخلفی که داشتند و مشمول دوبرابری 
شده، می توانند در این طرح ورود و از فرصت یک ماه 
باقی مانده استفاده کنند. سلیمی با بیان اینکه درصد 
درخور توجهی از رانندگان و مالکان وســایل  نقلیه از 
این طرح استفاده کردند، متذکر شد: این طرح شامل 
انواع وســایل  نقلیه حتی موتورسیکلت ها می شود. 
به گفته رئیس پلیس ترافیک شــهری پلیس راهور، 
هم وطنان از طریق راه های مختلف مانند سایت راهور 
۱۲۰، درگاه هــای پلیس من، دفاتر خدمات انتظامی و 
مراجعه به واحدهای اجرائیات و ستادهای ترخیص 
پلیس راهور، از این طرح استفاده کنند. او با بیان اینکه 
این طرح از ابتدای ســال ۱۴۰۰ آغاز شده، خاطرنشان 
کــرد: بخشــودگی دوبرابری جرایم رانندگی شــامل 
جرایم رانندگی روی داده در ســال ۱۴۰۰ نمی شــود و 
فقط مربوط به جرایمی اســت که تا پایان ســال ۹۹ 

ثبت شده است.

نورا حســینی: مدت هاســت که متروی تهران دچار بحران واگن و فرســودگی 
است. خرابی واگن های مترو چالشی قدیمی است که کرونا مدتی آن را کم رنگ 
کرده بود. اما این روزها با حوادث ســریالی مترو روبه رو هستیم. یک روز یکی از 
قطارهای خط چهار در ورودی ایســتگاه تئاترشهر به دلیل نقص فنی متوقف 
شد و مردم به خاطر تهیه اکســیژن مجبور به شکستن شیشه های قطار شدند.  
روز دیگر نقص فنی در سوزن ریل ایستگاه ارم سبز، مدتی ایستگاه های این خط 
را دچار مشــکل کرد. امروز نیز با اینکه برخورد دو قطار به یکدیگر در ایســتگاه 
چیتگر که می توانست حادثه بزرگ تری باشــد اما بیشتر مصدومان این حادثه 
به صورت سرپایی درمان شدند. در خبرهای غیررسمی دلیل این حادثه خطای 
انسانی عنوان شده؛ اینکه قطاری زودتر به حرکت درآمده و به قطار سریع السیر 
کناری برخورد کرده است. علیرضا زاکانی، شهرداری تهران می گوید:  چیزی که 
زمینه ساز حوادث است، فقر و عقب افتادگی مشخصی است که ناظر به تجهیز 
ناوگان، اورهال و به روزرسانی ناوگان و کمبودهاست و امیدواریم با کار جدی ای 
که دارد صورت می گیــرد، بتوانیم جبران کنیم. او درباره تعهد شــهرداری در 
پرداخت هزینه درمانی مصدومان می گوید: بیمه هســتند و محدودیتی وجود 
ندارد. خدا را شــاکریم که حادثه جانی نداشتیم. بخش زیادی از مصدومان به 
دلیل خروج از واگن ها و شــرایط اضطرار دچار مصدومیت شــده بودند و عدد 

مصدومینی که در داخل واگن مصدوم شده بودند، حدود شش نفر بود.
مجتبی شفیعی، معاون شهردار تهران هم درباره علت بروز حادثه می گوید: 
درخصوص سوانح ریلی به این صورت نمی شود تحلیل کرد. کمیسیون سوانح 
در شــرکت بهره برداری تشــکیل می شــود و تمام اطلاعات فنی باید در آنجا 
جمع آوری شــود؛ چراکه در سیستم ذخیره می شــود و به صورت الکترونیکی 
مشخص اســت که علت حادثه چه بوده اســت و بعد از اینکه مشخص شد 
می توان درباره آن قضاوت کرد. اما سیدجعفر تشکری هاشمی رئیس کمیسیون 
عمران و حمل ونقل شورای شهر تهران در واکنش به این حادثه گفته است که 
چه عامل فنی و چه عامل انســانی علت بروز حادثه بوده باشد، قابل گذشت 
نیســت و کمیســیون عمران و حمل ونقل با جدیت این مسئله را به عنوان یک 

موضوع بسیار مهم پیگیری خواهد کرد و نتیجه را به مردم اطلاع خواهیم داد. 
او درخصوص اینکه فرسودگی مترو و تجهیزات در بروز این حوادث چه میزان 
اثرگذار است، هم می گوید: فرسودگی حتما در مترو تهران اتفاق افتاده؛ چراکه 
قطعات را به موقع تأمین نکردند و همین طور تعمیرات به تأخیر افتاده اســت. 
اما اینکه آیا علت این حادثه فرسودگی بوده یا نه باید حتما بررسی دقیق شود. 
اینکه فکر کنیم تأمین قطعات یدکی و تجهیزات مترو تهران نیاز به بودجه دارد، 
امر پیچیده ای نیســت و دولت و شــهرداری باید امکانات لازم را داشته باشند 
تا این ســامانه بسیار گران قیمت برای مردم بســیار ایمن و ارزشمند باشد تا به 
 این  حال و روز نیفتد. مهدی شایسته اصل، مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی 
تهران هم یادآوری کرده که این اتفاق بیشــتر از گذشته ضرورت به روزرسانی و 
اورهال سیستم های سیگنالینگ و یکپارچه سازی مراکز فرمان تمامی خطوط را 
اثبات کرد. انجام این موضوعات با قید اولویت در دستور کار شرکت بهره برداری 

متروی تهران و حومه قرار خواهد گرفت.
اما برای عبور مترو از بحران کنونی چه باید کرد؟ سید جعفر تشکری هاشمی 
رئیس کمیسیون عمران و حمل ونقل شــورای شهر تهران درباره راهکار عبور 
مترو از بحران کمبود واگن و فرسودگی ناوگان می گوید:  راهکارهای استاندارد و 

تعریف شده ای برای برون رفت از این چالش ها وجود دارد و نیازی نیست کسی 
راهکار خلق یا کشــف کند. راهکارهای حل مشکل متروی تهران برنامه ریزی 
برای تعمیرات قطارهایی اســت که نوبت تعمیراتشــان رسیده و تأمین ناوگان 
برای کســری این شبکه اســت. وی ادامه می دهد : تأمین کسری واگن زمان بر 
اســت و همه مان هم می دانیم؛ اما تعمیرات می تواند به ســرعت انجام شود، 
ممکن است یک واگن طی یک دو روز تعمیرات لازم بر رویش انجام شود، البته 
تعمیرات صفر تا صدی مد نظر من نیســت؛ بنابراین تعمیرات واگن ها باید در 
اولویت باشــد. قطعات یدکی اگر تأمین نشده است، باید به فوریت چه توسط 
صنعتگر داخلی و چه واردات تأمین شــود تا اتفاقاتی مثل اتفاق   شــنبه تکرار 
نشــود. به هر شــکل ما راه حلی برای واگنی که کیلومتراژ استاندارد خودش را 
طی کرده، قطعاتش، فرســوده و معیوب شــده و باید تعویض شود جز انجام 
تعمیرات ســراغ نداریم و باید این شــیوه حتما دنبال شود. البته در بحث های 
آموزش پرسنل و برنامه ریزی مدیریت ناوگان هم با متروی تهران صحبت شده 
و این تلاش به طور جدی شــروع شــده اســت زیرا عدم  مهارت کافی کارکنان 
ممکن اســت ایجاد مشکل کند. شهردار تهران بارها به کمبودهای مترو اشاره 
کرده اســت. او مدتی پیش گفته بود: در هفت خط مترو، ۱۵۰۰ واگن مهیا شده 
در حالی که این هفت خط نیاز به ســه هزار واگــن دارد. همچنین از این تعداد 
موجود ۳۶۴ واگن از رده خارج هستند و بیش از دوسوم آنها نیز نیاز به اورهال 
دارند. همچنین ایــن هفت خط برای تکمیل و خدمت شایســته به صد هزار 
میلیارد تومان ســرمایه گذاری نیاز دارد. برای سایر خطوط نیز ۲۰۰ هزار میلیارد 

تومان اعتبار نیاز داریم.
لیســت نیازهای متروی تهران روشن اســت، اعتبارات پیش بینی شده برای 
مترو از ســوی مدیران شهری پاسخ گوی این نیازها نیســت، دولت وعده داده 
اســت تمام قد پشت شهرداری برای رفع مشــکلات تهران هست اما در لایحه 
بودجه سهم شهرداری ها در حوزه حمل ونقل کاهش چشمگیری داشته است 
و به قول مهدی چمران، رئیس شــورای شهر تهران اگر همین بودجه در حوزه 

حمل ونقل به تصویب برسد، باید منتظر روزهای بحرانی بمانیم.

حوادث سریالی در متروی پایتخت

بحران در مترو

زکیه هزاره ای دانشجوی نخبه افغانستانی زاده شده در ایران در گفت وگو با«شرق»:
به من کار نمى دهند، چون افغان هستم

 شرق: زکیه هزاره ای دانشجوی نخبه اصالتا افغانستانی 
و زاده شــده در ایران اســت. او خودش را بخشــی از 
ایران می داند و افتخــارات زیادی را در کارنامه خود در 
حوزه پژوهش داشته است؛ اما هنوز که هنوز است یک 
دانشــجوی خارجی است و زندگی اش با ترس های یک 
خارجی که در ایران زندگی می کند، گره خورده اســت. 
او که فارغ التحصیل رشــته علوم سیاســی از دانشگاه 
شیراز اســت، می گوید هیچ کلاســی برای کنکور نرفته 
و بــا این رتبه  در دانشــگاه تهران هم قبول می شــده؛ 
اما به خاطر ســخت گیری های پدرش در همان شــیراز 
تحصیل کرده است. نشریه الکین که نشریه دانشجویان 
مستقل افغانستانی است، برای او افتخارات زیادی به 
همراه داشته که در میان آنها می توان به جایزه برگزیده 
دومین جشنواره نشریات دانشــجویی دانشگاه شیراز، 
رتبه برگزیده و شایســته تقدیر ویژه در بخش نشریات 
منتخب معاونت دانشجویی و فرهنگی دانشگاه شیراز، 
رتبه دوم در بخش نشــریه اولی های عمومی، شایسته 
تقدیر در بخش نشــریات سیاســی، رتبه اول در بخش 
مقالــه فرهنگی، رتبه های دوم و ســوم در بخش مقاله 
اقتصادی، رتبه شایسته تقدیر در بخش مقاله اجتماعی 
در سال ۹۷ اشاره کرد، او همچنین در سال ۱۴۰۰ هم رتبه 
سوم در نشریات فارسی دانشجویان غیرایرانی در بخش 
نشــریات برگزیده در دوازدهمین جشــنواره سراسری 
نشریات دانشجویی وزارت علوم و وزارت بهداشت تیتر 
۱۲ را کســب کرد. با او درباره ایران، دغدغه ها و زندگی 
یک غیرایرانی که در ایران به دنیا آمده، صحبت کردیم 

که در ادامه خواهید خواند.
 شــما کجا به دنیا آمدید و اصلا خانواده شما چرا  �

به ایران آمدند؟
 من در شــیراز به دنیا آمدم. حدودا ۳۴ ســال پیش 
پدر و مادرم به ایران آمدند، همان زمان که شــوروی به 
افغانستان رفته بود و در افغانستان جنگ بود. خانواده 
ما، خانواده پرجمعیت و شــلوغی اســت. پدرم کارگر 
بودند که البته الان دیگر کار نمی کنند و ناتوان هســتند. 
خانواده صمیمی و گرمی هســتیم. زندگی در ایران به 
خاطــر وجود امنیت، چیزی که ما از آن در افغانســتان 
عزیز محرومیم و زبان مشترک خوب است. همچنین به 
دلیل یک سری مســائل مذهبی که هست، زندگی برای 
شــیعیان در ایران مناسب اســت و نیز سطح تحصیل 
در اینجــا خیلی بهتر از افغانســتان اســت. این موارد 
علاقه مندی من برای ادامه تحصیل و زندگی در ایران را 
بیشتر می کند. بنده علاقه زیادی به زندگی در ایران دارم، 
به دلیل خاطراتی که هست و به دنیا آمدنم و عمری که 
در اینجا گذرانده ام و همچنین دوســتان و فعالیت های 
گروهــی ای که دارم. البتــه محدودیت هایی هم وجود 
دارد و از ســختی هایی که همه مهاجران افغانســتانی 
بیان می کنند، مانند وجود مشــکلات بانکــی، اقامتی، 
بیمه و این طور مسائل که واقعا مهم هستند؛ اما چالش 

اصلی من چیز دیگری است.
دانشجوی  � یک  به عنوان  که  مشکلاتی    مهم ترین 

خارجی در ایران تجربه کرده اید، چه بود؟
 مســائل مالی و پرداخت شــهریه از جمله مسائلی  
اســت که برای دانشجویان افغانستانی همیشه مطرح 
بوده؛ اما این، موضوع مهم زندگی من نبوده است. پدرم 
کارگر بودند و خودم کار می کردم و درس می خواندم و 
هزینه های تحصیلی و شهریه ام را پرداخت می کردم و 
روزگار دانشجویی سختی هم داشتم؛ اما مسئله خیلی 
مهمــی که برای من وجود داشــته و اولویت دارد، دید 
سنتی و متعصبانه ای اســت که برای تحصیل دختران 
در خانواده و اقوام من هســت. با وجود اینکه خیلی از 
مهاجران افغانستانی برای تحصیل دختران خود سطح 
آگاهی خوبی پیدا کرده اند؛ اما تحصیل دختران در اقوام 

و وابستگان ما یک تابو بوده و هست.  در واقع اولین کسی 
که در اقوام و مهاجران افغانســتانی اطراف ما تحصیل  
کرده و از کلاس پنجم ابتدایی بالاتر رفته و به دانشــگاه 
رســیده است، من هستم. به خاطر اینکه اجازه تحصیل 
به دختران در اقوام ما داده نمی شود و هیچ نوع حمایت 
و کمکــی برای تحصیل آنان وجود ندارد. من همیشــه 
برای درس خواندن تحت  فشــار خیلــی خاصی بودم. 
بحث هــای فیزیکی اعــم از زد وخوردهایی که از طرف 
پدرم برای ممانعت از تحصیل داشتم که ۵۰ درصد آن 
به خاطر صحبت هــا و دخالت های اقوام و نزدیکان در 
تحصیلم بود که فشــاری بر پدرم  می آوردند و حتی به 
خاطر این مســائل بین دوره راهنمایی تا دبیرستانم یک 
وقفه دو ساله افتاد و همچنین در همین دوره لیسانسم 
وقفه یک ســاله دیگری افتاد. در حقیقت مسائل مالی 

همیشه در اولویت بعدی برایم مطرح می شد.
  چطور توانســتید بــرای گرفتن حــق تحصیل  �

مقاومت کنید؟
 هیچ وقت از تلاش برای تحصیل دســت برنداشتم، 
حتی شــده همه فشــارها را تحمل می کــردم و روی 
ادامه تحصیلم پافشــاری  می کردم کــه درس بخوانم. 
همچنیــن با حمایت مادرم که ایشــان دلســوزانه من 
را حمایــت می کردند و با پدرم صحبــت می کردند که 
رضایــت بدهند تا من درس بخوانم. چالش بعدی من، 
همین وضعیت مالی اســت که بــرای همه مهاجرین 
افغانستانی این مشکل وجود دارد. برای ما که با کنکور 
وارد دانشگاه می شویم و مجبوریم که شهریه بپردازیم، 
این مسئله خیلی مهمی است. مسئله سومی که برایم 
مطــرح بوده، این اســت که ما آینده خاصــی در ایران 
نداریم. البته از مهاجران افغانستانی کسانی هستند که 
تاجر هستند یا کارهای تولیدی انجام می دهند اما خیلی 
از افراد نمی توانند در حوزه علاقه مندی هایشان کار کنند. 
من علاقه مندم در حوزه ای که دوست دارم تحصیل کنم 
و شــانس برابری با دانشــجویان ایرانی داشته باشم و 

بتوانم ظرفیت ها و توانمندی هایم را بسنجم.
  خانم هزاره ای شــرایط اقامت شــما در ایران  �

چگونه است؟
 ما کارت آمایش داریم. من برای رفتن به دانشــگاه 
مجبور شدم تغییر وضعیت بدهم و کارتم را باطل کرده 
و تبدیل به پاسپورت کنم که نتوانستم این فرایند را کامل 
طی کنم، چون پدرم هم یکی، دو ســالی بیمار شدند و 
نتوانستند به افغانستان بروند. کنسولی دانشگاه هم یک 
فرصتی بــه من داد که هر وقت کــه بتوانم مدرک لازم 
را تهیه کنم و پاســپورت بگیرم. البته چون من شرایطم 
خاص بود و می دانســتم که هر آن ممکن اســت من را 
از دانشــگاه بیرون بکشند و دیگر اجازه تحصیل نداشته 
باشــم و شاید نتوانم فارغ التحصیل شــوم و با آنها این 
مســائل را مطرح کرده بودم، فشار خیلی خاصی از این 

بابت به من نیاوردند.
  اگر یک نفــر کارت آمایش خــود را باطل کند و  �

پاسپورت بگیرد، بعد از آنکه درسش تمام شد، باید 
چه کند؟

 مــن این فراینــد را طی نکــرده ام و دقیق نمی دانم 
ولی فکر می کنم بعــد از فارغ التحصیلی کارت آمایش 
را برمی گردانند یا پاســپورت دانشجویی را به پاسپورت 

عادی تبدیل می کنند.
  دانشجویان افغانستانی معمولا ۸۰ درصد شهریه  �

را پرداخت می کنند، شما شرایطتان چگونه است؟
 ما هم ۸۰ درصد شهریه را پرداخت می کردیم. از ترم 
اول چون افغانستانی بودیم، تغییر وضعیت تحصیلی 
زدنــد و تبدیل بــه نوبــت دوم و مجبور بــه پرداخت 
۸۰ درصد شــهریه شــدیم. من از پدرم هیچ پولی برای 

تحصیل نگرفتم.

  شما دوست دارید چه شغلی داشته باشید؟ �
 من بیشــتر حوزه پژوهش و تحلیل را دوســت دارم 
و می خواهم در آینده اســتاد دانشگاه یا معلم مدرسه 
بشــوم؛ معلم دوره ابتدایی. چون بــه نظرم در تدریس 
یک نشــاط، هیجان و تحولی هست که آدم را از زندگی 
روزمره جدا می کند. کلا من این نگاه را دارم که اگر روزی 
قرار باشــد تدریس کنم، متکی به درآمد تدریسم نباشم 
و کســب وکار دیگری بلد باشم. برای همین در کلاس ها 
و دوره هــای مهارت افزایی مختلفی شــرکت کردم. از 
دوره آموزش پریمیر و فتوشــاپ بگیر تا کاشت سبزی و 
گیاهان دارویــی و... . ۱۱ گواهی نامه از این دوره ها دارم.   
مــن در حــال فارغ التحصیلی  از مقطع لیسانســم و به 
دنبال کار هم گشتم اما چون شناسنامه و مدرک ندارم، 
متأســفانه هیچ جا به مــن کار نمی دهند حتی کارهای 
ساده مثلا کار در فروشگاه ها تا کارکردن به عنوان منشی 
در ســالن های آرایشی چون مدرک ندارم و فکر می کنند 
قاچاقی وارد شدم، اعتماد نمی کنند. اگر سرمایه داشته 
باشم، می توانم کارآفرینی کنم چون خدا را شکر همتم 
بلند اســت و می توانم هم خــودم کار کنم و هم برای 
دانشجویان افغانستانی شرایط کار را مهیا کنم. امیدوارم 
سیاســت گذاری های خوبی صورت بگیرد و مشــکلات 
کســب وکار برای جوانان ایرانی حداقل حل بشود، برای 

افغانستانی ها در ایران که امیدی ندارم.
ما  � برای  دانشــجویی تان  فعالیت هــای   در باره 

صحبت کنید.
از همان ســال اولی که وارد دانشــگاه شدم، آقای 
دکتر ابراهیم عباســی یکی از اســتادانمان، پیشــنهاد 
ایجاد نشــریه ای در مورد شــهر یا محــل تولدمان و... 
را در کلاس بــه همه دادند و من هم علاقه مند شــدم. 
در ســال ۹۵-۹۶ درخواســت ایجــاد نشــریه را ثبت 
کردیم و چند ماه طول کشــید تا فراینــد مجوزدهی از 
طرف وزارت علوم طی شــود. پــس از آن با هم فکری 
دوستان دانشــجوی مان، اسم نشریه را الکین گذاشتیم. 
نشــریه الکین نشریه مستقل دانشــجویان افغانستانی 
دانشگاه شیراز اســت. در واقع اولین نشریه دانشجویان 
غیرایرانی در دانشــگاه شیراز محسوب می شود. ما پس 
از راه اندازی نشریه، درخواســت ایجاد یک کانون برای 
دانشــجویان افغانســتانی دادیم که موافقت نکردند و 
گفتند برای ایجاد کانون دانشــجویان غیرایرانی، باید با 
بقیه دانشــجویان غیرایرانی که در دانشگاه هستند مثلا 
دانشجویان پاکســتانی، عراقی و... سهیم بشوید که این 
کار را هم انجام دادیم اما پس از هفت، هشت ماه انتظار 
باز هم نتیجه بررسی شــان منفی بود و بــا ایجاد کانون 

برای دانشجویان غیرایرانی موافقت نکردند.
البتــه قبلا هم زمانی که به خاطر جشــنواره تیتر ۱۱، 
تهران بودیم و دانشــجویان افغانســتانی از مســئولان 
وزارت علوم در این باره ســؤال هایی داشــتند که پاسخ 
آنان منفی بود و  امید زیادی برای ایجاد کانون نداشتیم. 
معاونت فرهنگی دانشــگاه شــیراز حتی با مسئولیت 
خودشان مجوز برگزاری جلســه ای با کارشناسان اداره 
امور اتباع شــیراز و یــک اکران فیلم را هــم دادند و ما 
توانســتیم این گونه درخواست هایمان را نیز در دانشگاه 
شــیراز برگزار کنیم اما در نهایت از کانون خبری نشد. به 
نظرم بیشــتر گره این کار در جای دیگــری بود نه خود 
معاونت فرهنگی دانشــگاه و طی صحبت هایی که با 
افراد مختلف در فرایند گرفتن مجوز داشتم، متوجه این 
مسئله شدم. در هر حال ارگان های مختلفی باید موافقت 

 می کردند.
 درباره جوایزی که برای نشــریه کســب کردید،  �

توضیح بدهید.
جوایز متعددی برای نشریه الکین دریافت کردیم.

دانشگاه،  � در  افغانســتانی  دانشجوی   به عنوان 

ارتباط استادان و دانشــجوهای غیرافغانستانی با 
شما چطور بود؟

برخورد اســتادان که خیلی خوب بــود. آقای دکتر 
ابراهیم عباســی که در دانشگاه تهران درس خوانده و 
در هرات هم تدریس کرده بودند و استاد فوق العاده ای 
هستند به ما می گفتند شــما عموزاده های ما هستید. 
خیلی به ما اهمیت می دادند. رفتار بقیه اســتادان هم 
همین طــور بود. ارتباط دانشــجویان  هم بــا ما خیلی 
خوب بود، هم در بخش علوم سیاســی هم در بخش 
حقوق. من با حقوقی ها در چند درس هم کلاسی بودم 
و رفتار مناسبی داشتند. دوستان دانشگاهی خوبی دارم 
که همیشــه من را تشــویق می کردند و به من روحیه 
می دادند. دوســتانم در مقاطع بالاتر از من که ارشد و 
دکتری در دانشــکده بودنــد، در تصحیح پژوهش ها و 

مقالات و تکالیفم به من کمک می کردند.
 اگر کسی بخواهد از افغانستان به ایران بیاید به  �

او چه پیشنهاد و توصیه ای می کنید؟
اول اینکــه توصیــه می کنم حتما به ایــران بیاید و 
در دانشــگاه های دولتــی درس بخوانــد و تا جایی که 
بتوانم راهنمایی اش می کنم. کلا شــماره عمومی من، 
در دســترس همه هســت که بتوانم اگــر در رابطه با 
شرایط تحصیل و موضوعات دانشجویی برای شخصی 
ســؤالی باشــد، توضیح بدهــم و کمک کنــم. الان در 
حال فارغ التحصیلی ام و حدودا یک ســالی می شــود 
که در حوزه مهاجران در شــیراز فعالیت می کنم. یک 
پیج اطلاع رســانی به اســم مردمــی مهاجرین فارس 
ایجــاد کردیــم و در آنجا اخبار مربوط بــه مهاجرین و 
بورســیه های تحصیلی و مصاحبه و ... را اطلاع رسانی 

می کنیم.
 خانم هــزاره ای آیا بــا خودتان فکــر کرده اید  �

که کاش برنامــه ای برای دانشــجویان بین المللی 
وجود داشــت که به ایرانی ها نحوه ارتباط گیری با 
غیرایرانی ها را آموزش می داد یا فرهنگ دانشجویان 

غیرایرانی را به آنها معرفی می کرد؟
بله. برای همین ما درخواســت ایجاد کانون دادیم. 
من در دانشگاه های کشورهای دیگر دیده ام که بهترین 
دانشجوهای خارجی معرفی می شوند و این ضعف را 
در دانشگاه احســاس کردم و درخواست یک کانون یا 

انجمن برای غیر ایرانی ها را دادیم.
 در واقع هــدف از ایجاد کانــون دقیقا چه بوده  �

افغانستانی  دانشــجوهای  به  می خواستید  است؟ 
مطالب و خدماتی ارائه بدهید یا برای دانشجوهای 

ایرانی آگاهی بخشی کنید؟
من نگاهم، نگاهی سلسله ای و دوره ای بود. مثلا اول 
یک کانون ایجاد کنیم و برنامه هایی درباره افغانستان یا 
وبینارهایی درباره مسائل اجتماعی، فرهنگی و سیاسی 
افغانستان برگزار کنیم. بعد از آن جشنواره ها و کارهای 
مختلفی از این  دست را انجام دهیم و بعد ارتباط گیری 
با اســتادان و دانشــجویان بین المللی و شبکه سازی با 
آنها موضوعی بود که می خواستیم پله پله جلو برویم 
و ایــن کانون فقط محدود به دانشــجویان بین المللی 
دانشگاه شیراز نباشــد؛ مثلا ما در این پیجی که داریم، 
دربــاره بورســیه های تحصیلی مختلــف، از تجربیات 
دانشجویانی که بورسیه شــدند، تولید محتوا می کنیم 
یا کســب وکارهای مهاجران به ویژه مهاجران شیراز را 
معرفی می کنیم یا با مهاجران موفق مصاحبه  می کنیم 
یا به مناســبت های مختلف تولید محتواهای مناسبتی 
داریم که بیشتر در محور خانواده و ازدواج آسان است 
و به نظــر من یکی از بحران های اصلی و اساســی در 
بین مهاجران افغانستانی است. اگر اجازه تشکیل کانون 
به ما می دادند، دســت ما برای فعالیــت بازتر بود اما 

متأسفانه موافقت نکردند.


